
3.3.5 Varianty tvarů ženského rodu 

Většina podstatných jmen ženského rodu se skloňuje podle vzoru ἀρχη. Avšak u 

některých podstatných jmen existují pouze v singuláru drobné variace tohoto vzoru. 

  (den) (sláva) (začátek) 

Sg. N. ἡµερα δοξα ἀρχη  

 A. ἡµεραν δοξαν ἀρχην 

 G. ἡµερας δοξης ἀρχης 

 D. ἡµερᾳ δοξῃ ἀρχῃ 

Pl. N. ἡµεραι δοξαι ἀρχαι 

 A. ἡµερας δοξας ἀρχας 

 G. ἡµερων δοξων ἀρχων 

 D. ἡµεραις δοξαις ἀρχαις 

 

Poznámky 

• ἀρχη má v koncovkách jednotného čísla η, ἡµερα má α a δοξα začíná (N.) a 

končí (A.) α, ale mezitím (G. a D.) má η (všechny vzory mají v množném čísle 

α). 

• Platí pravidlo, že je-li písmeno před koncovkou 

o samohláska nebo ρ, pak se skloňuje podle vzoru ἡµερα 

o σ, ξ, ζ (tj. jakýkoli „s“ zvuk), pak se skloňuje podle vzoru δοξα 

o cokoli jiného, pak se skloňuje podle vzoru ἀρχη 

Nehledě na tyto variace, určitý člen ženského rodu má vždy stejný tvar (viz 3.3.3). Tak 
např. ἡ δοξα, την ἡµεραν. 


